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واقعیت این است که ما خیلی کم از باشگاه می دانیم. به نظر می رسد در تقسیم 
کار حوزه فرهنگی دانشـــگاه، مســـئولیت بخش آموزش برعهده باشگاه گذاشته 
شده است اما به هرحال اطلاعات ما از آنچه تا امروز اتفاق افتاده بسیار محدود 
اســـت. از فلســـفه آن شروع کنید؛ باشگاه رشد اســـتعدادهای معاونت فرهنگی 

دانشگاه آزاد اسلامی قرار است چه خلأهایی را پر کند؟
قرار است در باشگاه رشد استعدادهای ادبی و هنری جوان، استعدادیابی 
کنیـــم و اســـتعدادهایی را کـــه وجود دارند براســـاس ظرفیت های دانشـــگاه و 
ظرفیتـــی کـــه در اســـتعدادها وجود دارد و نهادینه اســـت، شناســـایی کنیم و 
دوره های مهارت افزایی داشـــته باشـــیم تا ایشـــان را رشد دهیم و استعدادها 
ی که پیش تر بـــوده، صرفا  را شـــکوفا کـــرده و به ســـرانجام برســـانیم. ســـاختار
جشـــنواره ای برخـــورد می شـــده اســـت. البتـــه خیلـــی جاهـــا همین ســـاختار 
جشنواره ای وجود دارد، هیچ منعی ندارد و خیلی هم خوب است و خاصیت 
دارد، اما مشکل از آنجا شروع می شود که بعد از جشنواره این استعدادها رها 
ی خدا و پشـــتوانه ســـاختار دانشگاه آزاد و تفکری که در  می شـــوند. الان به یار
ســـاختار و مدیریت آن وجود دارد، قرار اســـت پس از شناســـایی استعدادها 
در جشـــنواره، این همراهی شـــکل گیرد که دوســـتان بتوانند استعداد خود را 
علاوه بر شـــکوفا کردن به ســـرانجام برســـانند و مهم تر از آن دیده شوند. درکنار 
دیده  شدن از لحاظ معیشت بتوانند محل ارتزاق شان باشد، هرچند نگاه در 
یان آورده  ایران این است که »رفیقان هر یک آوردند از سودای خود سودی/ ز
من بودم که دنبال هنر رفتم« و خیلی ها این نگاه که سعدی می گوید: »هنرمند 
هـــر جـــا رود بـــر صدر نشـــیند و قدر بیند« را باور ندارنـــد. باید بپذیریم که این 
گیر باشد و شامل همه شغل  ها و اصناف مختلف  وضعیت هست، شاید فرا
یکرد شـــود. از آنجا که هنرمندان آدم های حساســـی هســـتند و روحیه  این رو
لطیفی دارند، شـــاید بیشـــتر آزرده خاطر می شوند و بیشتر هم بروز می دهند. 
، بلکه قرار  امـــا اینکه صرفا باشـــگاه رشـــد عهده دار آموزش باشـــد خیـــر
ی خداوند متعال فعالیت های راهبردی در بحث کشف  است با یار
ی و اقتصاد هنر را توأمان فعال کنیم،  استعداد، آموزش، شبکه ساز
یعنی در باشگاه بر پایه استعدادیابی، قرار است مهارت افزایی 
ی صورت گیرد  شکل گیرد. علاوه بر این قرار است شبکه ساز
که دوستان هنرمند با توجه به ساختار هنری که دارند درکنار 
هـــم گروه های هنری تشـــکیل دهند کـــه منجر به خروجی 
شـــود. نکته مهم این اســـت که در دوره هـــای مهارتی ما 
یکـــرد، محصول محور باشـــد و صرفـــا آموزش نظری  رو
نباشـــد. اصطلاحی در موسیقی هست تحت عنوان 
»کارعمل« و هنرجوی موســـیقی هر جلســـه باید با 
ســـازش تمریـــن کند و خروجـــی را تحویل دهد، 
در ســـاختار هنرهـــای دیگـــر قـــرار اســـت ایـــن 
مهارت افزایی شکل گیرد و فردی که مهارتی 
دارد با استادان شاخص مهارتش پرورش 
ینـــش اثر هنـــری بینجامد.  یابـــد و بـــه آفر
دیگـــر اینکـــه بســـته بـــه جایگاهـــی کـــه 
هنرجو دارد، ســـنجه ای صورت می گیرد 
و پس از تقســـیم بندی ، هنرجو در یکی از 
دوره هـــای مقدماتی، پیشـــرفته و تکمیلی 
قـــرار می گیـــرد و به مســـیرش ادامه می دهد. 
پس از پایان دوره براساس آثار تولیدشده و نظر 
اســـتاد دوره مشورتی برای هنرجو خواهیم داشت، 
مثـــلا کســـی کـــه در دوره داستان نویســـی شـــرکت می کند، 
اســـتادی که سالیان ســـال تجربه دارد، براســـاس دانشی که نسبت به عناصر 
و شـــیوه داستان نویســـی دارد، توصیـــه می کنـــد که آقا یا خانـــم هنرجو به درد 
... می خورد. بنابراین  فیلمنامه نویسی یا یادداشت نویسی یا حتی ناداستان و
سعی می کنیم دوره ها را به گونه ای طراحی کنیم که خروجی آن مفید باشد 
ی هـــم خواهیم داشـــت. امروز  ی، چهره ســـاز و درکنـــار بحـــث شبکه ســـاز
دانشـــگاه آزاد یک میلیون و 250 هزار دانشـــجو دارد. علاوه بر آن کارکنان 
و اســـتادان دانشـــگاه هم هســـتند که خیلی از آنان در رشـــته های هنری 
فعالیت دارند و چهره های شاخصی هم هستند اما در عرصه دانشگاه 
ناشناخته مانده اند و فضایی برای عرضه هنر ایشان ایجاد نشده است. 
به فرض آقای عباس احمدی جزء چهره های شاخص شعر هستند و 
در زمینه شـــعر طنز هم فعالیت دارند اما در دانشـــگاه آزاد به صورت 
فراگیر شناخته  شده نیستند. قرار است در این زمینه با کمک رسانه ها 
و به ویژه روزنامه »فرهیختگان« و بازوهای دیگر خبررسانی دانشگاه 
ی ها را صورت دهیم. برخی اســـتادان دانشـــگاه آزاد  این چهره ســـاز
ی جشـــنواره و همایش ها با آنها  هســـتند که در همین فرآیند برگزار
آشنا شده ایم. البته خارج از دانشگاه شناخته شده هستند اما ما 
اطلاع نداشتیم که اینها در دانشگاه آزاد هستند. این فقر اطلاعاتی 
راجع به سرمایه ای که وجود دارد، به خصوص سرمایه های هنری 
ی دوره ها  باید رفع شود. دیگر اینکه قرار است نیرویی که با برگزار
پرورش داده می شود در خدمت خود باشگاه و دانشگاه قرار گیرد و درکنار 
گر کســـی  ی به اســـتعدادهای نوپای دیگر مددرســـانی کند. ا تجربه اندوز
در دوره هـــای مهارتـــی یا در جشـــنواره ای که برگزار می کنیم، برتر شـــناخته 
شود، در ساختار اجرایی یا شورای انتخاب جشنواره درکنار دیگر بزرگان 
ی آثـــار قرار می گیـــرد. در دوره های بعدی هم می تواند دبیر  در بحـــث داور
ی و درکنار  اجرایـــی یـــا دبیر علمی جشـــنواره شـــود. در بحث تجربه آمـــوز
ی پیش بینی شـــده که خروجی هایی که تولید  دوره های مهارتی ســـازوکار
می شوند ازجمله برخی آثار هنری فاخر یعنی کارهایی که مقبول طبع عام 
باشند- چون یکی از صافی های ما مردم هستند که باید آنها را بپذیرند- در 
ساختار نمایشگاهی ارائه می شوند و بحث فروش آثار را خواهیم داشت. 
ی سینماهای دانشگاه آزاد هم هستیم.  در ادامه به دنبال مجوز و راه انداز

از ســـرمایه ها و ظرفیت هـــای دانشـــگاه در حـــوزه هنـــر گفتید. طبیعتـــا پیش از هر 
اقدامی تا رصد خوب و شـــناخت درســـتی از ظرفیت ها و امکانات دانشـــگاه 
یزی درســـت و منســـجمی هم داشت. شما در  اتفاق نیفتد، شـــاید نتوان برنامه ر

این حوزه کار خاصی انجام داده اید؟
یم؛ یک براســـاس ظرفیت های موجود و  آمار را دو جور می توانیم به دســـت آور
صرفا با تکیه بر تعداد دانشجویان دانشکده های هنر در رشته های مختلف 
و دیگری از طریق رابطانی است که واحدها به عنوان نماینده معرفی کردند. 
از طریق این بزرگواران و از طریق معاونت های فرهنگی واحدها ما خواستیم 
چهره های شاخص شان در زمینه های مختلف را به ما معرفی کنند. همچنان 
اطلاعات کسب می  کنیم و راستی آزمایی ها صورت می گیرد. الان اگر بخواهیم 
دربـــاره دانشـــجویان هنری کـــه وجود دارند، صحبت کنیـــم، در تهران مرکز به 
یم.  ی زمینی پیاده دانشجو در دانشگاه هنر دار اندازه سه، چهار لشکر نیرو

قرار است مخاطب اصلی  باشگاه، بچه های دانشکده  هنر باشند؟
مخاطب ما هنرمند به شکل عام در دانشگاه آزاد است، یعنی کلا دانشجویان 
دانشگاه آزاد که به هنر علاقه مندند مخاطب باشگاه رشد محسوب می شوند، 
ولـــی بالطبع کســـانی که علاقه  دارند و به شـــکل حرفـــه ای علاقه خود را دنبال 
یم نگاه ویژه ای  می کنند، افرادی هســـتند که دانشـــجوی هنرند و ما سعی دار

به آنان داشته باشیم. 

تعداد دانشجویان هنر الان چقدر است؟
یم که تهران جنوب، تهران مرکزی،  آمار دقیق در ذهنم نیست. 9 دانشکده هنر دار
ک را  علوم وتحقیقـــات، نجف آبـــاد، یزد، تهران غرب، تنکابن، یادگار امام و ارا
شامل می شوند. برخی صرفا یک یا دو رشته هنری دارند و بعضی واحدها مثل 
تهران مرکزی تقریبا تمامی رشـــته های هنری را دارند و تنوع بیشـــتری را شـــامل 
می شوند و حتی تمرکزشان روی برخی رشته های به خصوص در بحث سینما و 
نمایش است و تعداد دانشجویانش هم قابل مقایسه نیست. در موسیقی البته 
همین طور است. شاید استادانی که به دانشگاه دعوت شده اند در این مساله 
موثر باشند، شاید هم قدمت دانشگاه در جذب دانشجو تاثیر داشته است.

 
یزی ها این 9 دانشکده اولویت های بالاتری می گیرند؟ در برنامه ر

کم جمعیت بیشـــتری دارد تمرکز کنیم. به فرض  ســـعی می کنیم جایی که ترا
واحد علوم وتحقیقات نزدیک به 45 تا 50 هزار دانشجو دارد و قطعا می توان روی 
آن سرمایه گذاری کرد. نجف آباد هم واحدی مستقل با تراکم جمعیتی بالاست. 

پس در شروع کار سراغ دانشگاه های پرجمعیت می روید؟
یم و این بدیهی است. در دل دانشکده  نگاه ویژه ای به دانشکده های هنر دار
یم. در نجف آباد و تهران مرکزی هم  علوم وتحقیقات، دانشکده هنری هم دار
ی انسانی اش  ی که دارند، هم تعداد ظرفیت نیرو این طور اســـت. در ســـاختار
یس  بالاســـت و هـــم شـــاخه های هنری فعال و رشـــته های هنـــری درحال تدر
کم  هستند و این به ما کمک می کند اما هدف غایی مان جایی است که ترا
جمعیت بالاتری دارد، چون امکان کشف استعدادهای بیشتری وجود دارد. 

مخاطبان برخی جشـــنواره های دانشـــگاه آزاد صرفا دانشـــجویان نیستند. شاید 
ابتکار دانشـــگاه آزاد باشـــد که مثلا در جشـــنواره صنایع خلاق می بینیم اساتید 
یا کارکنان دانشـــگاه هم امکان ظهور و بروز پیدا کرده اند. در باشـــگاه رشـــد، آیا 

جامعه مخاطبان کارکنان یا استادان را شامل می شود؟
بله، ما این اتفاق را رقم خواهیم زد. درست است که مخاطب هدف ما جامعه 
ی  دانشـــجویی اســـت اما با گفت وگوهایی که به خصوص با دفتر توانمندساز
صورت گرفته برای همکاران و استادان علاقه مند به هنر نیز فضای فعالیت 
یم، حتی به خانواده  را فراهم می  کنیم و شاید به سمت گعده یا پاتوق پیش برو
دانشگاهیان فکر کرده ایم که البته زمانبر است. در سال های اول و دوم شاید 
یم و  یم و هر وقت به نقطه تثبیت رســـیدیم به آن جهت برو به این ســـمت نرو
بـــه خانواده های دانشـــگاهیان خدمات ارائه دهیم. بـــا توجه به ظرفیتی که از 
اســـتادان دارنـــد و فضـــای فیزیکـــی و محتوا، چـــه بهتر که بتوانیـــم به بیرون از 
ســـاختار دانشـــجویی یعنی خانواده دانشگاهیان هم خدمات برسانیم. این 
نیاز حس می شـــود و خیلی از اینها شـــاید بیرون از ســـاختار دانشـــگاه دنبال 
دوره های مهارتی باشـــند و شـــرکت در این دوره ها در خود دانشـــگاه قطعا در 

خانواده ها به دلیل اطمینان خاطری که دارند موثرتر خواهد بود. 

ســـاختار باشـــگاه را تشـــریح کنید، اینکه چه بخش هایی در این ساختار درنظر 
گرفتید و چه کسانی در حال حاضر با باشگاه همکاری دارند. پیش تر شنیدیم 
یـــزی و تصمیم گیری در این فضا توســـط یک هیات علمی و هنری از  کـــه برنامه ر

افراد متخصص صورت می پذیرد. 
ی یا خرد جمعی پشت این داستان است. از طرفی خود  شورای سیاستگذار
ساختار باشگاه به شکلی است بزرگوارانی که در خدمت شان هستیم شاعر و 
نویسنده اند و در عرصه سینما به عنوان تهیه کننده یا مجری  طرح، سال هاست 
ی از پیش تعیین شده آمدیم و مستقر شدیم اما  فعالیت دارند. ما با ساختار
با توجه به اینکه در این ســـاختار فعالیتی قرار اســـت تغییراتی ایجاد شـــود، 
جانمایی ها در ســـاختار انجام خواهد شـــد و فعلا در این ســـاختار دو شاخه 
یم. بنابراین جانمایی ها هنوز به شـــکل کاملش انجام نشـــده اما  فعالیتی دار
در دو شـــاخه فعالیت ها طرح ریزی شـــده اســـت. بحث دوره های مهارتی و 
فضای نمایش و رســـانه ای خود باشـــگاه و هنرهای تصویری شـــامل سینما و 
نمایش اســـت. در کنار این ما یک ســـری تفاهمنامه هایی با خارج از ساختار 
یم که از حوزه هنری تا وزارت فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی در حال  دانشـــگاه دار
انجام شان هستند. با خود ساختار درون سازمانی هم یک سری تفاهمنامه ها 
ی که قرار است با این جمع  در دست اقدام است، ازجمله دفتر توانمندساز

باشـــگاه رشـــد اســـتعدادهای هنـــری و ادبی جـــوان مجموعه جدیدی 

در دل معاونت فرهنگی دانشـــگاه آزاد شـــد تا بخشـــی دیگر از چرخه 
فعالیت های فرهنگی دانشـــگاه را تکمیل کند. باشـــگاه رشد قرار است 
اســـتعدادهای هنری دانشـــگاه آزاد را در حوزه های مختلف کشف و با 
برگزاری کارگاه های مختلف تبدیل به عناصر فعال هنرمندی کند که با 

استفاده از توان گسترده دانشگاه در سراسر کشور می توانند چهره  های 
جدید فرهنگی کشور شوند. مسئولیت هدایت این باشگاه از دی ماه به 
عباس محمدی سپرده شد. او پیش از این مدیر مرکز آفرینش های ادبی، 
مدیر مرکز موسیقی حوزه هنری و سرپرست حوزه هنری کودک و نوجوان 

بوده و در روزهای اخیر هم به عنوان رئیس کمیته داوران سومین جشنواره 
رشد منصوب شد. محمدی چندی پیش در گفت وگو با »فرهیختگان« 
ابعاد مختلف فعالیت باشگاه رشد دانشگاه آزاد را تشریح کرده که در 

ادامه مشروح آن را می خوانید.

رئیس باشگاه رشد استعدادهای هنری و ادبی جوان در گفت وگو با »فرهیختگان«:

دنبال راه اندازی سینماهای 
دانشگاه آزاد هستیم

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

 . ی و همراهی داشته باشیم و با روزنامه »فرهیختگان« هم همین طور همکار

حضور در استان ها را به چه شکل دنبال می کنید؟
راجع به بحث نمایندگی ها در اســـتان هایی که شـــما فرمودید، قرار شـــده که 
ما امســـال در شـــش ماهه نخســـت، یعنی همزمان که آغاز دوره ها را خواهیم 
داشـــت؛ 10 تـــا 20 دفتـــر جانمایـــی خواهیم کـــرد که این براســـاس ظرفیت ها و 

توانمندی های موجود انجام خواهد شد. 

محل های آنها مشخص شده است؟
نه، ما یک سری شاخص ها را در نظر گرفتیم که براساس آنها دوستان در حال 
ی  انجام پایش ها هستند و قرار است گزارش  دهند و براساس آنها تصمیم ساز
کن به صورت آزمایشی در کدام مناطق و استان ها این  خواهد شد که ابتدا به سا
دفاتر شکل گیرند. قرار است خیلی از کارهایی که ما در مرکز انجام می دهیم، 
همزمـــان در ایـــن واحدها و نمایندگی ها با نظارت باشـــگاه و شـــیوه نامه های 
آن انجام شـــود. نکته اینکه دفتر نمایندگی که قطعا دفتر نمایندگی باشـــگاه 
خواهد بود اما خود جغرافیا، ظرفیت ها، تعداد دانشـــجو و اســـتادهای مستقر 
در استان  یا استان های همجوار بر برنامه ریزی ما تاثیر خواهند داشت که به 
کنون بحث دوره های مهارتی  چه شکل کار را در دوره های اول پیش ببریم. تا

نهایی شد که به صورت کارگاه ویژه خواهد بود. 

باید چه زمانی منتظر آغاز دوره ها و حرکت های باشگاه در واحدهای مختلف 
باشیم؟ 

درباره ســـرفصل بعضی از دوره ها با اســـتادان صحبت شـــده و ســـرفصل ها 
طرح ریزی شـــده اند. براســـاس ظرفیت های موجود ذائقه سنجی انجام دادیم 
و براساس آن دوره هایی را پیش بینی کردیم اما در حال به روزرسانی و کامل تر 
کردن آنها هستیم. سعی می کنیم 10 دوره مهارتی را برگزار کنیم. بخشی از اینها 
در زمینه ادبیات خواهد بود. چنانکه گفته شـــد قرار شـــده اســـت بازه 6 ماهه 

ی دفاتر شود.  ی و راه انداز اول صرف برگزار

می توان گفت که در نیمسال دوم سال تحصیلی باید منتظر آغاز فعالیت باشیم؟
البته ما یک سری از اینها را همزمان با آغاز سال تحصیلی شروع خواهیم کرد، 
ولی اینکه پنج یا 10 دوره همزمان را بخواهیم به صورت کامل پیش ببریم، این 
را ان شـــاءالله نیمه دوم ســـال خواهیم داشت و طبق تقویم اجرایی ما نیمه دوم 
ســـال دوره ها و یک ســـری جشـــنواره ها را خواهیم داشـــت. از جمله جشنواره 
نمایش که ویژه دانشجویان رشته ادبیات نمایشی خواهد بود. بخشی جشنواره 
شعر و داستان خواهد بود و دومین جشنواره کارتون را خواهیم داشت. اینها 
پیش بینی های ماست و بدیهی است تامین بودجه  و اینکه چقدر محقق و 

عملیاتی خواهد شد در این اقدامات موثر است. 

در رابطـــه بـــا موضوعاتـــی که باشـــگاه روی آن کار می کنـــد و تصمیمی می گیرد 
و حداقـــل در فـــاز اول می خواهـــد روی آنها ســـرمایه گذاری کند، توضیح دهید. 
، یک ســـری رشـــته های به خصوص مثل موســـیقی و تئاتر  عمدتا در آموزش هنر
پاشنه آشـــیل هســـتند یا حساســـیت های ویژه ای در فضای دانشـــگاه نسبت به 
، سه حوزه مشخص هنری عمدتا حساسیت زا بوده اند.  آنها وجود دارد. این دو
هدف گذاری شما برای رشته ها چگونه اتفاق افتاده؟ چه رشته هایی را انتخاب 
کرد ه اید و چرا؟ گفتید بحث پرورش اســـتعدادها در حوزه نمایش یا موســـیقی را 
ید. چگونه می خواهید حساسیت های این حوزه ها را مدیریت کنید؟ مدنظر دار

با دوســـتان که برنامه ریزی می کردیم، اولین رشته های هنری ای که سراغ شان 
رفتیم موسیقی، سینما، نمایش و ادبیات به ویژه ادبیات داستانی بود. اینها 

یادی دارند.  جذابیت های ز

اینها چهار رشته ای هستند که در فاز اول به آنها خواهید پرداخت؟
نـــه، مـــا در کنـــار اینهـــا هنرهای تجســـمی را خواهیم داشـــت که شـــاخه های 
مختلفی دارند؛ از نقاشـــی بگیرید تا عکاســـی و آثار حجم و امروزه هنرهای 
یاد شـــده مثل نقاشـــی خط و گرافیـــک و از این  تلفیقـــی در بحث تجســـمی ز
ی آنها کار خواهیم کرد. اما الان از هنرهایی که مردم  دســـت رشـــته ها که ما رو
به آن اقبال بالایی دارند، یکی سینماســـت. شـــاید از دلایل اینکه در جامعه 
ی  ی یا شـــنیدار ایرانی اقبال نســـبت به کتاب کم شـــده همین هنرهای دیدار
یم که بخشی از فرهنگ  باشد. از آن طرف ما کتاب های صوتی یا گویا نیز دار
مصرفی ما و سرانه فرهنگی شده اند. به این خاطر ما سعی کردیم به اینها نگاه 
ویژه ای داشته باشیم که نه موسیقی امروز و دیروز بلکه امیدوارم که موسیقی 
یشـــه در  فـــردا چالش هایـــش کمتر باشـــد. فضای دوگانه ای به وجود آمده که ر
اختلافـــات نـــگاه فقهی دارد. برخی دوســـتان به خاطر آن نوع نگاه ما را برحذر 
گر بخواهیم به عنوان یک راه کنش به موســـیقی نگاه کنیم قطعا  می دارند اما ا
به عنوان کســـی که مرجع تقلید اســـت و نگاه اجتماعی و سیاسی درستی به 
، متفاوت اســـت. با  خیلی از مســـائل دارد، نگاه رهبر فرزانه ما به عنوان معیار
ی و اجرای صحنه ای )یا  این نگاه به موسیقی و موسیقی فاخر و حتی برگزار
به اصطلاح عام کنســـرت(، موســـیقی فاخر باید تولید و بلیت فروشـــی شـــود و 
منعی ای در کار نیســـت. مشـــکلات به این صورت حل خواهد شـــد. از طرف 
دیگر نکته مهمی که وجود دارد در عرصه هنر گردش مالی این دو رشته خیلی 
کثر کشورهای دنیا حمایت مالی  بیشتر از بقیه رشته هاست. در حوزه نمایش ا
یم که خیلی از دوستان  کچری دار را پشت خود دارند. ما تئاترهای به اصطلاح لا
نمایشـــی یا تئاتری آن را نمایش اصیل نمی دانند و بیشـــتر بحث اقتصادی و 
تعقیب کننده های آن بوده است. اصطلاح غربی آن نگاه شوونیسم است اما 
ی یا به اصطلاح عام تر  من می گویم همین که یک نمایش حتی با پسوند تجار
کچری، موفق شده که جذب خیلی خاصی از مخاطبان داشته باشد، خوب  لا
کستری که شاید  اســـت و موفق شـــدند. به این واسطه جمعیت مخاطب خا
سال های سال اصلا تئاتر نمی رفتند را پای نمایش بنشانند و با قیمت های 
آنچنانی به ســـالن تئاتر بکشـــانند، یک کارکرد اســـت. شاید مخاطب نسبت 
به نمایش اصیل اقبال ویژه ای نداشته باشد، همان طور که در آواز ایرانی مان 
ی را بطلبد و به همین جهت بخشی  حوصله مخاطب امروز شکل آواز امروز
از آن وارد موســـیقی تلفیقی شـــده اســـت و موســـیقی ای که استفاده می شود، 
ی آن  موســـیقی اصیل و ســـرزمین ما نباشـــد. در عین حال آمدند بخشـــی را رو
یـــادی از مخاطب  ســـوار کردنـــد و بـــه مخاطب ارائـــه می دهند، چون بخش ز
امروز نه آشـــنایی با موســـیقی اصیل دارد و نه ذائقه اش آن را می طلبد، چون 
ی آن کار نشـــده و ذائقه ها کم کم به ســـمت دیگری رفته، بنابراین مخاطب  رو
یچه ای باز کنیم و اینها بتوانند با  امروز با این فضاها آشـــنا نیســـت. ما باید در
یچه ها از سوی ما بسته شوند - البته که امروز  گر همه در هنر ما آشنا شوند و ا
ی مخاطب بســـته نیســـت- او سراغ بدل ها می رود و شاید  یچه ای رو هیچ در
حالا عنوان بدل هم درست نباشد و مخاطب سراغ جایگزین های متفاوت 
می رود که با سنت ها، فرهنگ  و سبک زندگی ما همخوانی ندارند. وقتی که 
مخاطب با آنها اخت پیدا کرد، دیگر نمی توانیم خیلی اینها را به فضایی که 
دلخواه ماست، برگردانیم. در دوره ای کسانی که متولد دهه های 50 و 60 بودند، 
ک موســـیقی اینها تقریبا اواخر دهه 60 شـــاید از آن طرف تامین می شـــد و  خورا
بعد از یک برهه ای که آقای استاد علی معلم دامغانی در مرکز یا دفتر موسیقی 
ی و دیگران آمدند، فضا به شکلی  صداوسیما مستقر شدند و استاد شهباز
پیش رفت که امثال محمد اصفهانی، فواد حجازی، علیرضا عصار و علیرضا 
قربانی و از این دست خوانندگان آمدند. اینها ابتدا از صداهای آن طرف برای 
جلب توجه تقلید می کردند اما کم کم آنقدر در بحث تنظیم و فضا هایی که 
اجرا شـــد، به روز شـــدند که ســـاختار موسیقی مســـیر دیگری را رفت و به نظرم 

مسیر درستی بود و مخاطب خاص خودش را به وجود آورد و مخاطب از آن 
ی گردان شـــد و به  نوع موســـیقی که حرفی برای گفتن نداشـــت و تهی بود، رو
موسیقی داخلی رو آورد و رنگ و بوی موسیقی مردمی یا پاپ ایرانی را اینجا 
می شـــد دید که از اواخر دهه های 30 و 40 شـــروع شـــده بود و در قالب ترانه ها 
شـــکل گرفت. نقطه اوجش آن دوره ای بود که کم کم با نگاه هایی که به وجود 
آمد و با بستن فضا، خودبه خود مردم دوباره به آن موسیقی بیگانه پناه بردند، 
ی اســـت که ما در خدمت شـــما هســـتیم. الان بخشـــی از  اما اوج آن در روزگار
بدنه نوجوان ما دســـت به دامن این شـــده  اند که بروند زبان کره ای بیاموزند و 
این از آسیب های اجتماعی و فرهنگی ماست که صورت مساله موسیقی را 
ک کرده اند و موســـیقی پاپ کره ای جولان می دهد. از یک جایی مســـئولان  پا
یشه ها و بازگشت به  فرهنگی باید تصمیم بگیرند که برای حفظ اصالت ها و ر
سنت -اینجا نه به آن معنی لفظی که در کلمه است- باید به بحث موسیقی 
ی این حوزه ها  به  عنوان یکی از بحث های مهم توجه شود. ضرورت دارد که رو
کار شـــود اما اینکه براســـاس چه ضرورتی دانشـــگاه آزاد به این حوزه ورود کند، 
بحث دیگری است. حوزه هنری یا مجموعه های دیگر و دفاتر صداوسیما که 
در حوزه موسیقی یا نمایش مشغول فعالیت هستند که برخی در حوزه آموزش 
یم. اینکه چرا دانشـــگاه آزاد به  نیز فعالند. مجموعه های آموزشـــی هم کم ندار
این حوزه ها ورود و باشگاه استعداد تاسیس کند و کار آموزشی در این حوزه 
انجام دهد یک مساله است و مساله دیگری اینکه خروجی مطلوب باشگاه 

رشد استعدادهای دانشگاه آزاد قرار است چه باشد؟
عنوانـــی کـــه دکتر جهان بیـــن هم گفتند تربیت هنرمند مومـــن انقلابی، یعنی 
ی انســـانی هنرمند مومن انقلابی. هویت ایرانی-اسلامی و عنصر  تربیت نیرو
خانواده برایش مهم باشد. کسی باشد که در راستای ارزش های ایران اسلامی 
گر اثر هنری خلق می کند، آفرینش هنری او در این راســـتا  قدم بردارد، یعنی ا
باشد و به آن بحث تمدنی گذشته و امروز و فردا نگاه ویژه داشته باشد و بتواند 
ساختار بنیان سازی تشکیل دهد که البته این آرمانی است. خیلی از آثار هنری 
نگاه تمدنی یا فراتمدنی است و خود یک اثر می تواند به شکلی عمیق بر چند 
یم  دهه یا حتی نسل های متفاوت اثرگذار باشد. نگاه ما این است و امیدوار
بتوانیم به آن دست یابیم، هرچند دشوار است اما با برنامه ریزی درست، دقیق 
ی درست و دقیق، شدنی است.  و کشف استعدادهای خاص و سرمایه گذار
یک سری مسائل هست که اینها باید خارج از این ساختار حل شود که صرفا 
هزینه ای که دارد می شود به چشم هزینه کرد در بحث هنر نباید دید. این یک 
ی انسانی مناسب و اثرگذار  ی است، یعنی شما برای پرورش نیرو سرمایه گذار
یم که  ی کنید. شـــما گفتید ما این همه فرهنگســـرا دار قطعا باید ســـرمایه گذار
یم.  دارنـــد دوره برگـــزار می کنند. ما حتی آموزشـــگاه های هنری خاص هم دار
یگری متعددی را  برخـــی هـــم چند ده میلیون پرداخت می کنند دوره های باز
در یک کارگاه خاص بگذرانند تا نقش کوتاهی در فلان سریال داشته باشند. 
دانشجویی که در دانشگاه آزاد رشته سینما خوانده و هزینه کرده، به صورت 
علمی دوره هایش را گذرانده، بنابراین باید فرصتی برایش فراهم شـــود. ســـرانه 
فضایی که دانشـــگاه دارد حدود هزار و 200 فضای فیزیکی شـــامل سالن های 
ی فعالیت های فرهنگی است که ما می خواهیم  آمفی تئاتر که مناسب برگزار
از این تعداد حدود صد فضا شامل سینما، اجرای صحنه ای تئاتر و اجرای 
نمایشـــگاهی در اختیار دانشـــجویان مان قرار گیرد. از آن طرف دنبال کســـب 
مجوزهایی هستیم که نمایش فیلم های سینمایی موجود و آثار دانشجویی را 
در بسته های پنج، شش تایی داشته باشیم. الان هم مرسوم است که تعدادی 
فیلـــم کوتـــاه از لحـــاظ محتوایی همخوان به صورت بســـته نمایش می دهند. 
امیدوارم ما هم نمایش دانشـــجویی داشـــته باشـــیم و بستری برای ظهور و بروز 
دانشجویان ایجاد کنیم که دانشجویان کارهای هم دانشگاهی شان را ببیند. 
ان شاءالله جشنواره دانشجویی راه خواهیم انداخت و به عنوان تبلیغات پس 
از نمایش فیلم هایی که وجود خواهند داشت، فیلم های کوتاه را در تالار های 

نمایش مان پخش خواهیم کرد.
 

تصور من این اســـت که همان طور که در حوزه کشـــاورزی یا بعضی حوزه های 
دیگر دانشگاه سرای نوآوری در نظر گرفته شده که دانشجویان در کنار علم آموزی 
گر ایده ای دارند به منصه  بـــردی، کارکرد علم را هم یاد بگیرند و ا به صـــورت کار
ظهـــور برســـانند یا در همکاری با دانشـــگاه روی پـــرورش آن فضا هم کار کنند، 
باشـــگاه اســـتعدادهای دانشـــگاه آزاد هم به دنبال این اســـت که در حوزه هنر 

چنین کاری را انجام دهد. 
ما از فیلم کوتاه شـــروع می کنیم و ان شـــاءالله به فیلم های بلند و داســـتانی هم 
خواهیم رســـید؛  حتی به مجموعه های نمایشـــی هم فکر کردیم و دنبال این 
یم بتوانیم برای شبکه  هستیم که رایزنی کنیم. مقدماتش انجام شده و امیدوار
ی که برای دوره ها دیده شـــده،  خانگی تولیداتی داشـــته باشـــیم. در ســـازوکار
ی هم دوستان  ی، تجربه اندوز ی که هســـت، علاوه بر مهارت آموز در ســـاختار
خواهند داشت که این اتفاق به شکل واقعی اش در دنیای بیرون دارد می افتد؛ 
ینگر  یم که فلان شـــخص به عنوان دســـتیار یا تدو مثلا در عرصه نمایش ما دار
یا... در کنار فلان چهره ســـینمایی که کارگردان شناخته شـــده ای اســـت، کار 
آموخته و الان خودش جزء فیلمسازان مطرح است و دو سریال هم کار کرده. 
ی بیفتد و یک بخش آن هم بحث  این اتفاق قرار است در بحث شبکه ساز
یم به آن توجه می کنیم و قرار است این دوستان را  اقتصاد هنر است که ما دار
وارد بازار کار کنیم، یعنی در چهره سازی که بخشی از آن داخلی است، بخشی 
ی جشنواره های متفاوت خواهیم کرد.  از آن بیرونی خواهد بود و آنها را وارد داور
آثارشان را در جشنواره های مختلف داخلی و بین المللی شرکت خواهیم داد. 

در واقع باشگاه به نوعی پیونددهنده دانشجویان هنر با جامعه هنری خواهد بود؟
، بلکه دانشـــجویان هنرمند. می خواهیم این فرصت  نه تنها دانشـــجویان هنر
ی دانشگاه  را برایشـــان ایجاد کنیم و البته یک ســـری جاها باید نگاه ســـاختار
یم پیش می بریم، تعدیل شـــود. شـــما اشـــاره داشتید که  در برنامه هایی که دار
این دوره های مهارت افزایی چه ضرورتی دارند، خیلی از دوســـتان می آیند و 
به صورت تجربی و نظری سرکلاس حضور دارند ولی قرار است که ما در کنار 
ی جهان بینی و نگاه اینها هم در دوره های مهارتی کار کنیم و  این دوستان رو
اینها را با استادان طرازاولی پیوند بزنیم که جهان بینی شان با نقطه آرمانی ای که 
ی هم تولید کردند،  گر کار مدنظر ایران اسلامی هست، بسیار نزدیک است و ا
در همین راستا بوده و خودشان هم ثابت کرده اند که از طیف های مختلف 
سیاسی هم نگاه قابل احترامی به این بزرگواران وجود دارد، یعنی صرفا نگاه ما 
نگاهی نیســـت که بگوییم وابســـته یا رسانه فلان جناح هستند. کما اینکه در 
خود دانشگاه هم این نگاه سیاسی وجود ندارد ولی یک ضرورت است و این 
ظرفیت که قرار است ما در اختیار دانشجویان رشته های هنر و دانشجویان 
هنرمند قرار دهیم بیرون برایشان فراهم نیست؛ همان طور که الان در رشته های 
تحصیـــلات تکمیلـــی مختلف در دانشـــگاه های روزانه یا دیگر دانشـــگاه ها 
می بینید، معمولا اقبال شان به سمت دانشجویان خودشان است. در عرصه 
هنر هم خواه ناخواه این اتفاق دارد می افتد، نه به آن شـــدت، ولی به صورت 
ی بود که ابتدای  کم و بیش وجود دارد و نکته مهم تر از آن بحث شبکه ســـاز
عرایضم گفتم. یک جایی باید به عنوان - نه حالا یک شـــکل صنفی - اما به 
شکلی باید وجود داشته باشد که همه بتوانند همدیگر را بشناسند و به عنوان 
حامی و پشتیبان کنار یکدیگر باشند و همدیگر را رشد دهند و حتی بعد از 
فارغ التحصیلی هم ببینند که پشتوانه عظیم هنری دارند که از اینها حمایت 
گر شکل بگیرد، اتفاقی مبارک است، یعنی حمایت بدنه  می کند و این اتفاق ا
هنری از آثار هنری در عرصه های متفاوت یک اتفاق مبارکی است که پشتوانه 
محکمی برای راهبرد کارهایی که ما در نظر گرفتیم می تواند باشد، به ویژه برای 
دانشجویانی که از این دانشگاه و باشگاه بیرون خواهند رفت. مخلص کلام 

اینکه ساختار جهان بینی سبب رشد هنرمند و آفرینش های او و به دنبال آن 
ی آثارش خواهد بود و از سطحی نگری فاصله خواهد گرفت. هدف  ماندگار
ی با دانشـــگاه از لحاظ  ایـــن اســـت کـــه این دانشـــجویان بعد از قطـــع همکار
ی داشـــته باشـــند. ما دانشجویان  تحصیلی همچنان از لحاظ هنری همکار
یـــم که در عرصه های مختلف هنری ســـرآمدند اما امروز  فارغ التحصیلـــی دار

ی ای با دانشگاه ندارند.  هیچ همکار

یابی کرد؟ محاســـبه کردن و ســـنجش   خروجی باشـــگاه را باید چگونه دید و ارز
آن چگونه است؟ 

ی هایی که ما داشتیم چند مورد است. بخشی از آن راجع به شیوه  نقطه گذار
کیفی جشنواره هاست که برگزار خواهیم کرد و نوع خروجی و محصولاتی که 
ی نیروهاست. سوم راجع به محصولاتی  خواهیم داشت. دوم درباره چهره ساز
است که این هنرمندان تولید می کنند. چهارم هم بحث اقتصاد هنر یا بازار 
ی است که قرار است هنرمندان وارد آن شوند یا ما واردش شویم، ازجمله  کار
ی نمایشـــگاه ها و نمایـــش فیلـــم و تولید فیلم و نمایش و نمایشـــنامه و  برگـــزار
گر داستان نویسی  . حتی ما به فرآیندی فکر کردیم که ا محصولات هنری دیگر
آمـــد کتابـــش را هـــم ما چاپ کنیم و بعد به ترجمه آن و به صوتی کردن این آثار 
هم فکر کردیم و به پیوندهایی که در بحث کارافزارها )پلتفرم( وجود دارد، در 
بحث فروش این آثار هم فکر کردیم که عایدی آن هم برای باشگاه و دانشگاه 
و هم خود خالق اثر باشـــد، یعنی به مســـاله حق نشـــر )کپی رایت( و مالکیت 
معنـــوی هـــم توجه کردیم که رعایت شـــود. شـــکل خاصـــی را در نظر گرفتیم تا 
ی ها اجرایی هســـتند و  ببینیـــم خـــدا چـــه می خواهد و چقدر این هدف گذار

چقدر ساختار هنری و دانشگاه می توانند در این قالب و قاعده بگنجند. 

من بعضا در رصد سایت های دانشگاه خارجی می بینم که به چه شکل اتفاقات 
یزی می کنند؛ از برگزاری گالری و نمایشـــگا ه های آثار  مختلـــف هنـــری را برنامه ر
تولیدی بچه های دانشـــگاه تا حتی نمایش های صحنه ای که بعضا در محیط 
خـــود دانشـــگاه برگزار می شـــود. ما ایـــن اتفاقات را در فضای دانشـــگاه داخلی 
 ، یـــم. نگاه شـــما به عنوان فردی صاحب نظـــر در عرصه هنر خیلـــی کمرنـــگ دار
چگونه است و به نظر شما هنر چقدر در محیط دانشگاه قابل جریان است؟

این فرآیند بسیار مورد استقبال قرار خواهد گرفت. 

چرا پس تا الان این را نداشتیم؟
نداشـــتن آن به خاطر عدم برنامه ریزی و ممانعت هایی اســـت که خواه ناخواه 
وجـــود داشـــته و ســـاختارهایی کـــه مانع ایجـــاد می کردند یا شـــاید هم بخش 
یاد آن به این مربوط باشـــد که کســـی اصلا به این مســـاله فکر نکرده. مثلا در  ز
رشـــته نمایش در دوره کرونا کســـانی بودند که ســـه سال، یعنی شش ترم درس 
خواندنـــد و صحنـــه را از نزدیک ندیدند، خب این جای تاســـف دارد و وقتی 
ی پیش رود، قطعا افراد فکر می کنند که این ســـاختار به من  شـــرایط این طور
اجازه نمی دهد یک نمایش دانشـــجویی تولید کنم یا در دانشـــکده خودم آن 
را به اجرا ببرم یا بلیت فروشـــی دانشـــجویی داشـــته باشـــم یا هماهنگ کنم در 
تهران پنج شش دانشگاه دیگر با سالن ها و شرایط اجرایی که دارند، اجرای 
من را داشته باشند و ببینند. ما به این سازوکار فکر کردیم و دنبال تفاهمنامه 
داخلی با دانشگاه هستیم که مجوزها را به ما بدهند و ما براساس تعهدی که 
ایجاد می کنیم،  گروه های نمایشی که هستند، چنانچه موردتایید و بازبینی قرار 
گیرند، این امکان را برایشان فراهم کنیم که بتوانند درآمدزایی داشته باشند.

یعنی گروه های نمایشی در واحدهای مختلف اجرا خواهند داشت؟
دست کم در بحث دانشجویی است. در کنار این تفاهمنامه هایی با ارشاد 
یـــم که یکـــی از آنها در بحث هنرهای نمایشـــی اســـت که  یـــم پیـــش می بر دار
می خواهیم از فضا و ســـرانه محیطی که در بیرون از دانشـــگاه وجود دارد و به 
صورت عام است، در این تفاهمنامه بتوانیم بهره مند شویم و نمایش هایی را 
که در خروجی، اول تا سوم شدند، در یکی  دو تا از تالارهای نمایشی که زیر نظر 
یم و بلیت فروشی عمومی داشته باشند.  ارشاد است، به اجرای عمومی بگذار
می خواهیم این فضا برای دانشـــجویان هم به وجود بیاید. دانشـــجو نســـبت 
یادی دارند.  بـــه فیلـــم کوتاه یا نمایش اقبال دارد، چون دانشـــجویان فرصت ز
در محیط های دانشـــگاهی مختلف به چشـــم دیده ام که برخی دانشجویان 
پرســـه می زنند و برنامه خاصی برای ســـاعت های خالی شان ندارند. به جای 
اینهـــا دانشـــجو می توانـــد کار مفیدی انجـــام دهد و از هنر هم دانشـــگاهی یا 
هم گروهی اش حمایت کند؛ چه بســـا خودشـــان به این فضا علاقه مند شوند و 
خود اینها نفرات بعدی شرکت کننده در دوره ها باشند. این بستری است که 
قرار است ما برای دوستان فراهم کنیم. درباره موسیقی هم این فکر شده اما با 
ی در عرصه موسیقی به  توجه به آن نگاهی که وجود دارد، هنوز امکان برگزار
ی  وجود نیامده است. یکی از بحث های درآمدزایی ما این بود که امکان برگزار
کنســـرت بیرون را می دادند. در بحث ســـینما هم ما می توانیم فروش داشـــته 
گر تفاهمنامه تا آن موقع به سرانجام برسد، ما برنامه ریزی خاصی برای  باشیم. ا
بحث نمایشگاه های دانشجویی فجر یعنی جشنواره فجر خواهیم داشت.

یعنـــی ســـالن های مناســـب دانشـــگاه آزاد محـــل اکـــران فیلم های دانشـــجویان 
خواهد بود؟

بله، که با یک تخفیف حداقلی بتوانند فیلم های جشنواره را نگاه کنند.

شما تا الان چند جشنواره در فضای باشگاه برگزار کردید؟
تا الان یک مسابقه کارتون دانشگاهیان دانشگاه آزاد بوده. در این مسابقه عنوان 
پیشنهادی را دکتر طهرانچی دادند که از بیانات و منویات رهبری گرفته شد. 
ی، تهی دست در بنیان های اخلاقی  »دنیای غرب؛ پیشرفته در علم و فناور
و اعتقادی« موضوع ویژه و »آســـیب ها و چالش های آزادی های فردی بدون 
توجه به ســـاختارهای اجتماعی و فرهنگی« موضوع دوم بود. جشـــنواره  ادبی 
پیشنهاد شد اما دیدیم بهترین چیزی که می تواند بازگوکننده این فضا باشد، 
تصویـــر اســـت؛ چه تصویری بهتر از کارتون. موضـــوع ویژه ما این بود. موضوع 
دومی هم در تمدید فراخوان داشتیم که بحث تقابل آزادی های فردی در مقابل 
آزادی های اجتماعی بود که موضوع روز هم هست. در تمام دنیا مرسوم است 
که یک ســـری آزادی های اجتماعی هســـتند اما آزادی های فردی قرار نیست 
مقابل آزادی های اجتماعی بایستند و بر آزادی های اجتماعی گردن بنهند. 
یکاتور است که بیان کنیم و به تصویر بکشیم.  بهترین عرصه همین عرصه کار
یکرد مهمی هم  یکـــرد مـــا هـــم این بود که براســـاس موضوعات کار شـــود. رو رو
یکاتور را شناسایی کنیم  داشتیم که بتوانیم استعدادهای عرصه کارتون و کار
و تعداد نفرات بالای 200 نفر بودند. مخاطبان هم فقط دانشـــجویان نبودند، 
بلکه دانشگاهیان دانشگاه آزاد شامل دانشجویان، استادان و کارکنان بودند. 
ی آثار به صورت مویرگی براساس نماینده هایی که معرفی کرده  ما در گردآور
بودند، اقدام کردیم که اقبالی که توقع داشتیم، صورت نگرفت. بیش از 200 نفر 

حدود 500 اثر در این مسابقه ثبت کردند که 20 درصد این آثار مطلوب بود.

فرآیند داوری هم اتفاق افتاد؟ هیات داوران چه کسانی بودند؟
بله، ما به واسطه اعلام فراخوان دبیر را شناسایی کردیم که آقای آرمان داودی 
یکاتورند. ایشان  آ بکنار بودند که از چهره های شناخته شده عرصه کارتون و کار
قبول زحمت کردند و به عنوان دبیر این فضا را همراهی کردند و در کنار آن ما 
به واسطه ایشان و رابطه هایی که داشتیم، استاد بهمن عبدی را به عنوان داور 
داشتیم. همچنین استاد سید مسعود شجاعی طباطبایی دیگر داور ما بودند 
و کیارش زندی هم که جزء جامعه دانشـــگاهی کارتون هســـتند ســـومین داور 

مـــا بودنـــد کـــه قبول زحمت کردند و آثار را دیدند. انتخاب هم صورت گرفته و 
یم اختتامیه مسابقه را در ماه های پیش رو برگزار کنیم. اطلاع رسانی  قصد دار
یم برنامه ریزی  ی کردیـــم و دار آن هـــم باید دقیق و درســـت باشـــد. هدف گذار
می کنیم تا بعدا اطلاع رســـانی صورت گیرد. این هم یک اتفاق مبارک  بود که 
آقایان بهمن عبدی، سید مسعود شجاعی طباطبایی و کیارش زندی با فضا 

و استعدادهای دانشگاه ارتباط گرفتند.

موضوع استعدادیابی که مدنظر شما بود ، محقق شد؟
ی  البتـــه بنـــده که تخصصی ندارم و نگاهم ذوقی اســـت اما در نشســـت داور
دیـــدم که یک ســـری آثار را فهرســـت کردند و گفتنـــد در کارگاه یک روزه ای که 
همزمان با اختتامیه خواهد بود، از استعدادهای خاص دعوت کنیم؛ یعنی 
ی مـــورد اقبال قـــرار نگرفتند اما نوع نگاه و اندیشـــه  برخـــی آثـــار از لحـــاظ داور
ی، استعدادیابی هم شکل  پشت آن قابل توجه بود و در نتیجه در جریان داور
یکاتور  گرفته اســـت. نفرات برتر هم جزء چهره های شـــاخص روز کارتون و کار
کشور هستند که در دانشگاه آزاد مشغول به تحصیل هستند و این هم اتفاق 

مبارکی بود که رخ داد.

یکاتور ماه مهر بسته خواهد شد؟ پرونده اولین جشنواره کار
یم دور دوم را هم ســـال 1403 برگزار کنیـــم و فراخوان آن را در  بلـــه، مـــا قصـــد دار
همین سال خواهیم داد. ما در کنار آن، جشنواره عکس را هم خواهیم داشت.

از جشـــنواره هایی بگوییـــد کـــه امســـال فراخـــوان آنها از ســـوی باشـــگاه منتشـــر 
خواهد شد.

منتشر شده. دومین جشنواره عکس هدایت توسط واحد دماوند برگزار می شود 
که بخش ویژه دانشجویی دانشجویان دانشگاه آزاد را باشگاه عهده دار است 
و هدف ما اینجا کشـــف استعدادهاســـت که بخش ویژه دانشجویی برای ما 
لحاظ کردند که خود باشگاه در کنار جشنواره خواهد بود. متولی خود جشنواره 
واحد دماوند است اما بخش ویژه اش را خود باشگاه قرار است همراهی کند. 
ی جشـــنواره از لحاظ کیفی در بحث  نکته اینجاســـت که ما در بحث برگزار

ی ها قطعا همراهی خواهیم کرد. داور

آن بحث هدف گذاری که گفتید کیفیت جشـــنواره ها را تامین می کند اینجا بروز 
و ظهور خواهد داشت؟

ی جشـــنواره و خروجی آن اســـت و تلاش مان این  اینجا بحث شـــکلی برگزار
است که آثار منتخب بتواند گستره مخاطب بیشتری پیدا کند و حتی کتاب 

عکس های برگزیده را هم خواهیم داشت.

زمان خاتمه این جشنواره مشخص است؟
بله، در فراخوان مشخص شده است. در ماه بهمن آیین اختتامیه را خواهیم 
داشـــت. بـــا توجـــه بـــه محدودیتی که دارد، ما ســـعی می کنیم یـــک کتاب آثار 
برگزیده را داشـــته باشـــیم. ضمنا نمایشـــگاه آثار را هم خواهیم داشت. اینها را 
بـــرای مســـابقه کارتون هـــم دیده بودیم اما چون خیلی محـــدود بود به کتاب و 
نمایشـــگاه نمی رســـید، بنابراین فعلا چشم پوشی کردیم. در کنار جشنواره ها 
یکرد آموزشی و کارگاه آموزشی را برای همه شرکت کنندگان  سعی می کنیم رو

و برگزیدگان داشته باشیم.

ید؟ غیر از جشنواره عکس، جشنواره دیگری هم در حال اجرا دار
. فعلا خیر

فراخوان آتی چه خواهد بود؟
جشنواره نمایش و شعر و داستان را خواهیم داشت.

جشنواره نمایش ویژه گروه های دانشجویی اهل تئاتر است؟
صرفا دانشـــجویان رشـــته ادبیات نمایشـــی در دو بخش اجرای صحنه ای و 

نمایش نامه نویسی.

با جشـــنواره تئاتر دانشـــجویی و برگزاری به صورت کشـــوری همپوشـــانی پیدا 
نمی کنند؟

تئاتر دانشجویی گمان نمی کنم دیگر باشد. مگر الان وجود دارد؟

چنـــد وقتـــی اســـت که وقفـــه افتاده و معلوم نیســـت که وزارت علـــوم می خواهد 
چه کار کند.

وزارت علوم که تعطیلش کرده و نمی دانم انجام بشود یا نه. ما با رایزنی هایی 
یم خروجی های اول تا ســـوم یا دســـت کم رتبه برتر  یم می کنیم، قصد دار که دار

این جشنواره ان شاءالله به جشنواره فجر راهیابی داشته باشند.

ید که بفرمایید. گر به عنوان کلام پایانی نکته ای دار ا
من فکر می کنم نکته  آخری که باید بگویم این باشد که ما هدف های بزرگی برای 
یم که خداوند متعال کمک کند و  یم. امیدوار ی بزرگی دار باشگاه دیدیم و آرزو
ی دکتر طهرانچی بزرگوار و دکتر جهان بین عزیز ان شاءالله این  با همراهی و یار
اتفاقات مبارک شکل گیرد و مسیری برای آینده سازان این سرزمین باز شود تا 

در عرصه هنر بتوانند فعالیت کنند و آثار درخشانی بیافرینند.

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 


